
Sborový dopis
českobratrského evangelického sboru ve Svitavách

únor 2015

Milé sestry, milí bratři,

hlavní částí tohoto dopisu je zpráva o činnosti sboru za rok 2014, kterou staršovstvo předkládá jako  
podklad pro jednání sborového shromáždění. O mnohém, co se v našem sboru událo minulé léto,  
jsme psali v loňském podzimním dopise. Ve zprávě tedy stručně rekapitulujeme a přidáváme, co dří-
ve nezaznělo.  V dopise najdete vedle samotné zprávy také pár osobních vzpomínek a postřehů.  
Sborové shromáždění se bude konat v neděli 8. března po bohoslužbách ve Svitavách. Jeho 
úkolem bude mimo jiné  zvolit  8 členů staršovstva a dva náhradníky na další  šestileté funkční  
období. Přijměte také srdečně pozvání na různorodá setkání. Přejeme Vám pokojný postní čas.

staršovstvo svitavského sboru

Zpráva o životě sboru za rok 2014

Setkávání 

Základem sborového života jsou nedělní bohoslužby. V minulém roce se konaly každou neděli 
ve Svitavách a každou druhou neděli v měsíci v Radiměři. Ve Svitavách obvykle přicházelo na bo-
hoslužby třicet až čtyřicet účastníků, v Radiměři kolem patnácti. Vedle bohoslužeb o svátcích byla 
již tradičně vysluhována večeře Páně každou první neděli v měsíci. Tradicí se také staly rytmické 
bohoslužby,  které  byly každou třetí  neděli  v  měsíci.  Při  nich  doprovodila  písně kapela  tvořená 
převážně mladými členy našeho sboru. V lednu se konaly ekumenické bohoslužby v rámci Týdne 
modliteb za jednotu křesťanů (jednou jsme se setkali v naší modlitebně, jednou v kapli v Domově 
na rozcestí). Při setkání v našem sboru byl připraven také program pro děti. K dalším ekumenickým 
bohoslužbám jsme se sešli v březnu u příležitosti Světového dne modliteb. Z ekumenických setkání 
patří připomenout  Noc kostelů, do které jsme se také v loňském roce zapojili. Společně se členy 
Církve bratrské jsme připravili a na Zelený čtvrtek usedli k velikonoční sederové večeři. Tentokrát 
jsme otestovali, kolik se do naší modlitebny vejde lidí při stolové úpravě. Bylo nás šedesát. Novou 
ekumenickou tradicí ve Svitavách je pravidelné setkávání k večerním ztišením se zpěvy z Taizé. 
Scházíme se každý druhý čtvrtek v měsíci střídavě v naší modlitebně, v Bílém kostele na náměstí a 
v pravoslavné kapli sv. Jiří u nádraží. Přichází obvykle kolem dvaceti účastníků z různých církví.

K biblickým hodinám jsme se scházeli (vyjma prázdnin) téměř každou středu ve Svitavách a 
s drobnými výjimkami každý druhý čtvrtek v Radiměři (zde končíváme po velikonocích a začínáme 
v říjnu či v listopadu). Na obou místech se scházelo kolem osmi až deseti lidí. Začátkem roku jsme 
dokončovali rozhovory nad Prvním dopisem do Korintu, od podzimu probíráme většinou biblické 
texty, které jsou následující neděli základem pro výklad v nedělní škole i pro kázání při bohosluž-
bách.

Hostem na jarním sborovém dnu byl farář David Najbrt z Kostelce nad Orlicí, který vedle svého 
farářského povolání působí také jako zdravotní klaun. Na podzim jsme při sborovém dnu přivítali 
Dušana Coufala, který promluvil na téma „Světla a stíny počátků kalicha v Čechách.“ Přednáška se 
konala v souvislosti s šestistým výročím obnovení vysluhování podobojí, které jsme si v minulém 
roce připomínali.



Na  tradiční  červnové  „Opékání  s  hostem“  jsme  pozvali  faráře  Ondřeje  Rumla,  faráře 
z Rovečného, s manželkou Deborou (farářkou v Daňkovicích) . Mohli jsme tak slyšet informace 
o současném životu sboru, ve kterém mají někteří naši členové rodinné kořeny. S převážně radiměř-
ským osazenstvem jsme jeli začátkem června na  výlet do Olešnice, kde jsme navštívili muzeum 
modrotisku a podívali se do evangelického kostela, odtud jsme pokračovali do Rudky, kde jsme 
navštívili jeskyni Blanických rytířů. Na cyklovýlet jsme vyrazili přes Semanín do České Třebové, 
kde jsme navštívili Rotundu svaté Kateřiny, jedinou dochovanou románskou stavbu ve východních 
Čechách a také evangelický kostel na Trávníku. Cílem květnové pěší vycházky byl Lucký vrch. 

První červnovou neděli se konala v našem sboru konfirmace. Konfirmováno bylo pět mladých 
členů našeho sboru, jeden mladý muž přijal požehnání. 

Na  podzim se  v  této  souvislosti  začala  po  několika  letech  scházet  v  našem sboru  mládež. 
K přípravě ke konfirmaci, kterou plánujeme na příští rok, se začala scházet skupina čtyř dospívají-
cích, na náboženství přicházelo s různou pravidelností 14 dětí. 

Na  letní  sborový pobyt se  vypravili  členové i  přátelé  sboru (na  třicet  dětí  i  dospělých)  do 
Hradiště u Nasavrk, kde prožili pěkný týden v tamní bývalé evangelické škole a v okolí.

Poslední prázdninový týden se konal  tábor. Na přípravě i organizaci tábora se podíleli čerství 
mládežníci i další členové sboru, kterým patří velký dík. To platí ostatně i o všech dalších sbo-
rových aktivitách, jako je příprava a organizace Kavárniček (konaly se každé třetí úterý v měsíci), 
vedení nedělní školy (každou neděli ve Svitavách), varhanní doprovody při bohoslužbách, nedělní 
služby, příprava občerstvení o prvních nedělích, na biblických hodinách, při sborových dnech. Na 
tom všem se podílí mnoho členů sboru.

Hospodaření a správa sboru

Největší „viditelnou“ hmotnou změnou ve sborovém domě ve Svitavách je  nová kuchyňka  a 
dlažba ve vstupní chodbě. Větší frekvence větších setkání spojených také s jídlem a občerstvením 
vyžadovala  renovaci  stávající  kuchyňky.  Za  11.000,-  korun se  podařilo  pořídit  starší  kuchyňku 
(skříňky, dřez včetně vodovodní baterie, digestoř), k tomu jsme dokoupili novou pracovní desku (za 
2.600,-) a dlažbu (1.600,-). Po odstranění původních obkladů jsme nechali rozvést novou elektriku. 
Veškeré práce (vyjma elektrických rozvodů) byly vykonány svépomocí. Velký dík patří Lubomíru 
Kostorkovi za práci na obkladech a instalaci kuchyňky. Při podzimní brigádě došlo také k velkému 
úklidu místnosti před kuchyní a hlavně kumbálu, ve kterém bylo nemálo dlouho nevyužívaných 
věcí. Následně jsme také zakoupili nové nádobí, které už využíváme při běžných občerstveních a 
sborových obědech.

Protože dosluhovala stará sekačka na trávu, sbor zakoupil plánovaný sekací traktor (26.000,-), 
který již celé léto sloužil. Sekání velké zahrady se tak výrazně zjednodušilo a zkrátilo. Na obě věci 
(kuchyňka, sekací traktor) přispělo několik členů sboru účelovými dary i materiálem (obklady do 
kuchyňky). Také z toho důvodu jsme v těchto položkách „nenaplnili“ rozpočtované výdaje. 

Ve věci  bezbariérového přístupu do sborových prostor rozhodlo staršovstvo na své únorové 
schůzi přece jen nechat zpracovat studii na možné řešení tzv. rampou. Tato varianta se od počátku 
jevila jako nejpraktičtější: nevyžaduje další technickou údržbu, revize, její používání nevyžaduje 
žádnou obsluhu. Pak se zdálo, že rampa není realizovatelná z důvodu velkého výškového rozdílu. 
Dříve než od této varianty úplně upustíme, rádi bychom zjistili, zda se přece nenajde vhodné tech-
nické i praktické řešení.

Už na podzim staršovstvo rozhodlo o koupi ozvučovací techniky, která by umožnila poslech bo-
hoslužeb  jak  hůře  slyšícím,  tak  např.  rodičům  s  dětmi.  Vybraný  model  nebyl  již  na  podzim 
dostupný, počítáme, že bude zakoupen do konce února.

Na letošní rok (2015) staršovstvo plánuje zakoupení skládacích stolů, které by se využily při tý-
denních setkáváních ve sborové místnosti a při větších setkáních také v modlitebně. Dále zvažujeme 
koupi dřeva na plot kolem farní zahrady, který bude třeba postupem času obnovovat.
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Sborové hospodaření skončilo s kladným výsledkem 115 tisíc korun. A to i přesto, že jsme ne-
dosáhli v saláru a darech členů sboru plánovaného rozpočtu (ve sborových sbírkách jsme naopak 
vybrali víc). Nutno s povděkem říct, že i tak se salární příspěvky každoročně zvyšují, v čemž je 
třeba i nadále pokračovat, bude-li chtít sbor dostát svému deklarovanému odhodlání zůstat hospo-
dářsky soběstačným sborem s vlastním kazatelem. Jsme rádi, že se na vyšších salárních příspěvcích 
podílí více členů (na 85% výše loňského saláru přispělo 25% ze 106ti přispěvatelů oproti dřívějším 
10ti až 15ti procentům). Vhodným měřítkem pro obětavost zůstává 3 až 5 procent čistého příjmu. 
Téměř dvojnásobného hospodářského výsledku oproti rozpočtu jsme dosáhli díky nižším výdajům a 
navrhneme sborovému shromáždění opět část uspořených prostředků převést do rezervního fondu, 
předně  s  vidinou  potřeby  spoření  na  větší  výdaje  jako  je  renovace  střechy  sborového  domu. 
Detailnější přehled příjmů a výdajů je uveden v samostatné tabulce.

Určitou starost nám působí  neobydlený sborový dům v Radiměři. Janákovi, kteří několik let 
v radiměřském  sborovém  domě  bydleli,  se  na  konci  léta  odstěhovali.  Staršovstvo  nabízelo 
prostřednictvím církevního tisku a internetu byt k pronájmu. Dosud se žádný zájemce nenašel. Na 
radiměřských, předně bratru Františku Hnátovi, je tak starost o topení v zimním období. To je jeden 
z úkolů, kterým se bude muset i nové staršovstvo zabývat.

Jak jsme již informovali dříve, úkolem letošního sborového shromáždění bude  volba členů a 
náhradníků staršovstva na další šestileté období (2015-2021). Staršovstvo provedlo průzkumnou 
volbu,  z  níž  vzešlo  několik  kandidátů.  Na základě  tohoto  průzkumu a  po  rozhovorech  s  nově 
navrhovanými staršovstvo předloží kandidátku k volbě. Při přípravě volby jsme zvažovali možnost 
rozšíření počtu členů na 10. Nakonec jsme jsme se rozhodli navýšení nenavrhovat. Stejně tak jsme 
uvažovali o možnosti, kterou církevní řády umožňují, totiž volit vždy polovinu staršovstva po třech 
letech. Ani toto staršovstvo pro tuto chvíli nenavrhuje, nicméně k volbě poloviny staršovstva by 
bylo možno přistoupit po třech letech, byla-li by to vůle nového staršovstva a členů sboru.

V souvislosti s volbou sdělujeme, že církevní řády umožňují tzv.  volbu na dálku pro ty členy 
sboru, kteří se nemohou volebního shromáždění zúčastnit osobně ať už z důvodů zdravotních, tak 
například pracovních. O volbu na dálku je třeba požádat nejpozději 14 dnů před volbou kurátora 
nebo faráře sboru. 

Staršovstvo

Staršovstvo se scházelo až na výjimky první pondělí v měsíci od 17:30 ve sborovém domě ve 
Svitavách. Podle zápisů z minulého roku trvá schůze obvykle dvě hodiny. Jednání staršovstva za-
hajujeme biblickým čtením a modlitbou. Mezi základní pravidelnou agendu patří oblast pastorace 
(zmínění nemocných a potřebných, návštěvy), reflexe uplynulých setkání, výhled a plán setkání 
budoucích (jejich příprava a organizace), dále finance (průběžná informace o hospodaření sboru, 
rozhodování o sbírkách do pokladničky, rozhodování o větších nákupech v rámci rozpočtu), dále 
staršovstvo řeší stavy budov a plánované drobné i větší opravy. I toto vše bude patřit mezi úkoly 
nového staršovstva.

Srdečně zdravíme a těším se na viděnou při sborovém shromáždění.

staršovstvo svitavského sboru

Ve staršovstvu pracovali: Jiří Brýdl, Josef Bodeček, Petr Carda st. (kurátor), František Hnát, 
Anna Kotoučková, Zdeňka Marková, Judit Sládková a David Šmída (pokladník). 
Účetnictví vede z pověření staršovstva Pavlína Hnátová.
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Přehled hospodaření

Vy, kdo přispíváte složenkou, máte ji přiloženu. Jinak můžete přispívat převodem na sborový účet 
(FIO 2600272471 /2010, v případě saláru je nejvhodnější řešení trvalým měsíčním nebo čtvrtletním 
příkazem) nebo osobně do sborové pokladny v Radiměři nebo ve Svitavách. Při platbě převodem 
uvádějte prosíme jako variabilní symbol své osobní číslo (uvedeno na adresním štítku, nebo ke 
zjištění ve farní kanceláři). Jako specifický symbol: 1 – salár, 2 – Jeronýmova jednota, 3 – dary na 
potřeby sboru.
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VÝDAJE
Kancelářské potřeby a drobný spotřební materiál
Pohoštění, káva, čaj, víno

energie (elektrika, voda, plyn, pevná paliva)
odvedl celkově sbor za energie
příspěvek kazatele dle podružných měřičů (vč. doplatku za rok 2012)
příspěvek dalších uživatelů (CASD, AA, za praktikanta)

Cestovné kazatel
Internet, poštovné a ostatní
Pojistné, cestovné hosté
Údržba, opravy a investice

kuchyňka, dlažba, omítka a další
nádobí
sekací traktor

Výdaje celkem

PŘÍJMY
sbírky na sborové účely 
dary členů sboru 
salár 
Dotace

město Svitavy
obec Radiměř

186 úroky
Příjmy celkem
Rozdíl

Vedle toho vybráno a odvedeno:

Jeronýmova jednota, HDL, JTD
Sbírka solidarity sborů
Adopce na dálku
Odvedené sbírky celkem, tj. 16% příjmů sboru

23 261 

7 326 
26 656 Knihy (včetně vánočních dárků pro děti, kralická šestidílka), 

příručky pro NŠ, časopisy pro sbor, ročenky věnované jako dary sboru

19 304 
87 634 

51 000 

17 330 

17 723 
8 216 

5 687 

49 271 
15 928 

7 343 
26 000 

111 050 seniorátní a celocírkevní odvody, včetně příspěvku 
na platy kazatelů a církevních pracovníků

268 494 

83 713 

36 520 

230 010 

34 000 
30 000 

4 000 

384 429 

115 935 

43 851 Celocírkevní a dobrovolné sbírky na charitativní účely
likvidace lepry, lékaři bez hranic, Ukrajina, Etiopie, Filipíny, Diakonie ČCE,..

16 622 

1 730 

5 000 

67 203 



Pravidelná setkání
Bohoslužby Svitavy neděle v 9:30

1. neděli v měsíci večeře Páně a posezení po 
bohoslužbách
3. neděli v měsíci Rytmické bohoslužby

Radiměř sudá neděle v měsíci v 8:00

Biblické hodiny Svitavy středa v pět na půl šestou
Radiměř čtvrtek 14:00 (čtrnáctidenně dle domluvy)

Hovory nad Biblí Penzion Lány středa 9:30
Náboženství Svitavy pátek 13:30

Příprava ke konfirmaci Svitavy pondělí 16:00
Mládež Svitavy pátek 19:00

Třicátníci Svitavy poslední týden v měsíci od 20:00 (dle domluvy)
Kavárnička Svitavy třetí úterý v měsíci 10:00

Ztišení se zpěvy z Taizé Svitavy* druhý čtvrtek v měsíci 19:00

Večerní ztišení se zpěvy z Taizé se konají střídavě na těchto místech:  V modlitebně ČCE na 
Poličské, v kostele Navštívení Panny Marie (bílý na náměstí), v kapli sv. Jiří u nádraží.

Kavárnička je dopolední posezení, určené především pro starší a střední generaci. Zahajujeme 
pobožností, na kterou navazuje program velmi různorodých hostů.

Zajištění dopravy
Na všechny sborové aktivity zajišťujeme možnost dopravy, pro ty, kteří se sami dopravit 
nemohou. Neváhejte této služby využít. Omezená pohyblivost by neměla bránit setkávání. V 
případě zájmu volejte na faru nebo pište SMS na 777 339 381 (farář), v Radiměři na 732 213 363 
(F. Hnát)

Střípky od členů staršovstva

Radujte se s radujícími, plačte s plačícími,

tak mně souzní Pavlova slova k římské křesťanské obci s myšlenkami, které chci vyslovit.
Každá bohoslužebná neděle je sama o sobě veliký důvodem k radosti, ke znovunabrání „vody 

života“, jenž osvěží. Jednou měsíčně je prodloužena o posezení u něčeho teplého a mslného. To je v 
našem sboru, jako ostatně i v mnohých dalších, takový široký, pevný, hlavní základ sborového 
života. Vedle toho jsou jiná pravidelná každotýdenní setkávání, od nedělní školy a výuky 
náboženství dětí až po biblické hodiny. Rovněž pravidelná, pouze ale 1x měsíčně se schází zvlášť 
mladší a starší generace s vlastními programy. Sborové dny, výlety rozličného charakteru, brigády 
atd. neodmyslitelně doplňují a obohacují náš sborový život. Na všech těchto nejrůznějších 
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shromážděních je vždy živo, veselo, užitečno, zajímavo a zpěvno, ale i vážno, kajícno a potichu. To 
podle tématu a věkové struktury.

Všeobecně lze konstatovat, že jsme pestrobarevné zdravě smýšlející společenství s různorodou 
nabídkou programu, pro pohled lidí zvenčí. Tuze rádo se mně o našem sboru hovoří v církevních 
kruzích i mimo ně.

Vedle škály příjemných barev si však, alespoň já, nemohu nepovšimnout chybějících méně či 
jindy více výrazných šedších odstínu. Za něž dosazuji ty členy sbory, kteří z nejrůznějších důvodů 
zůstávají stranou dění, ať je to z názorových, věroučných důvodů, časových či hmotných 
nedostatků, nebo naopak tělesné imobility a vůbec jiných nejrůznějších indispozic, vyplývajících 
z invalidity, vyššího věku, sociálního postavení a podobně.

To se mně zase vybavují hned dva evangelijní oddíly. Jeden je o hledající ztracené ovečce, a 
v tom druhém Pán Ježíš říká: „lékaře nepotřebují zdraví, ale nemocní, nepřišel jsem volat k pokání 
spravedlivé, ale hříšníky.“

Tady je zase důvod k pláči, určitě mému osobnímu, kdy jako presbyterovi, kterému končí 
volební období, se mně nepodařilo tuhle problematiku zvládnout, ani dostatečně přesvědčit a 
aktivizovat ostatní členy staršovstva, vědom si toho, že máme rozličná obdarování, aby se úplně 
nezpřetrhaly nitky, kterými byli mnozí bratři a sestry dříve svázáni se svitavským společenstvím.

Nyní je na nás, na ně myslet, zvát, navštěvovat.
Modlitby znamenají hodně, ale co je láska bez podání ruky?

Josef Bodeček

Z májové vycházky

8. května 2014 se uskutečnila májová vycházka našeho sboru na „Lucký vrch“. Hlavním 
organizátorem byl br. Bodeček, pro kterého najít pro nás nejvýhodnější vlakové spojení nebyl 
naprosto „žádný problém“. A tak tedy v ono sobotní ráno s malým baťůžkem a dobrou náladou jsme 
se sešli na svitavském vlakovém nádraží. Odtud jsme pokračovali krásnou vysočinskou krajinou do 
Borové. Nikdo nezapomněl vystoupit a tak jsme se mohli vydat na lehkou pěší túru na Lucký vrch. 
Byli jsme správná turistická skupina od těch nejstarších až po malé děti. Na Luckém vrchu se každý 
podle potřeb občerstvil jak bylo komu libo. Pročistili jsme plíce zdravým vzduchem, relaxovali tělo 
a ducha spolčeným ztišením při písni a modlitbě. Na zpáteční cestu jsme se vydali směr Oldřiš.

Zpočátku bylo počasí příjemné, ale v závěrečném úseku nás překvapil silný déšť. Ani tento 
moment nám nemohl zkazit plno dojmů ze společného výletu. Přesto, že jsme byli trochu 
promoklejší, vláček nás bezpečně přemístil zpátky do Svitavy. Už nyní se těším na další takové 
společné akce!

Byl to krásně prožitý sobotní den ve společenství milých a příjemných lidí.
Zdena Marková

Čeho si ještě můžete všimnout...

Při bohoslužbách před prvním čtením má bratr farář promluvu k dětem. Mluví většinou na téma 
nedělky nebo na téma kázání. Pozor nedávají pouze děti, ale i dospělí. Ti se těší na ošemetné otázky 
bratra faráře a neočekávané odpovědi dětí.

Zavítá-li náhodný návštěvník na nedělní bohoslužby a přijde pozdě, může se stát, že stihne 
sborová ohlášení. Ve většině sborů jsou ohlášení na konci bohoslužeb, proto může mít pocit, že 
přišel příliš pozdě. Jak bude překvapen, že stihl i kázání. Ve Svitavách jsou ohlášky totiž hned na 
začátku bohoslužeb.

Novinkou je vánoční hra i pro širokou veřejnou. V roce 2014 prvně byla hra hrána ve Svitavách 
dvakrát, jednou dopoledne a jednou odpoledne. Že je to dobrá cesta, ukázala účast - celkem přišlo 
cca 170 diváků.

na třicátníky dochází rekordně nejmladší účastník :-).
David Šmída
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